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که ممکن اســت حلقــه را تنگ تر کننــد و برخی از 
فيلم سازان ميدان جشــنواره را مناسب خود نبينند 
و احســاس کنند فرصتــی برای ظهور آنها نيســت. 
در عين حال بخشــی هم به فيلم ســازان مربوط می 
شــود که به مضامينی علاقه دارند که در جشنواره ما 
نمی گنجد. به هر حال هميشــه جشــنواره های دنيا 
جذاب و تحريک کننده هستند که برخی از فيلم سازان 
علاقه مند می شوند تا خود را در آن فضا نشان دهند اما 

اين به نفع سينمای کشور نيست.
به نظرتان برگزاری جشــنواره فيلم 

فجر چه تاثيری بر سينمای ايران دارد؟ 
نبايد فراموش کرد که برگزاری جشنواره تاثير مهمی 
در ســينمای کشــور دارد، جشــنواره تقويم سالانه 
فيلم های کشــور اســت و فيلم هايی که در جشنواره 
مورد توجه مخاطب يا داوران قرار می گيرد ســليقه 
سينمای سال کشور را شکل می دهد. جشنواره فيلم 
فجر در ســال های مختلف افت و خيزهايی داشــته 
و گاهی اوقات قبل از برگــزاری انتقادهايی هم به آن 
می شــود، اما هر بار با شروع جشــنواره مخاطبان هر 
نقدی هم داشته باشــند کنار می گذارند و از برگزاری 

جشنواره استقبال می کنند.
به عنــوان آخرين ســؤال، چهلمين 

جشنواره فيلم فجر را چگونه می بينيد؟ 
به نظرم جشــنواره امســال به  عنوان جشــنواره چهلم از 
کيفيت خوبی برخوردار است و شايد درگير اسامی بزرگ 
و افراد صاحب نام نباشــد اما مجموع معدل فيلم ها خوب 
است. فيلم های خوبی به جشنواره راه يافتند و در جشنواره، 
فيلم سازان جوانی کشف شدند. می توان گفت بعد از چهل 

سال جشنواره بالغ شده و جشنواره خوبی داريم.

که منافقان تلاش می کردند در دوره ای در کشــور به 
وجود آورند و فيلم دســته دختران که روايتگر نقش 
زنان در جنــگ تحميلی، همچنين فيلم شــادروان 
که فيلمی درام از مشــکلات يک خانواده است، همه 
موضوعات پيشــنهادی فيلم ســازان بود. فيلم ساز بر 
اساس يک هويت سينمايی و مفهومی به حوزه هنری 
برای همکاری درساخت فيلم مراجعه می کند. حوزه 
هنری به دنبال اين اســت تا تاريخ معاصــر و وقايع و 
رشادت های دوران جنگ و ناگفته ها بيان شود و اين 

فيلم ها فرصتی بود تا اين وقايع به نمايش درآيد.
فيلم ها  اين  فکر می کنيد داســتان 

چقدر مخاطب پسند هستند؟ 
اينکه چقدر از اين آثار می تواند قابل توجه و مخاطب 
پسند باشــد، می توان گفت زمانی هست که فيلم ساز 
فيلمی می ســازد که صرفاً خوش آيند خودش و نظام 
ارزشی و سيستم حاکميتی باشــد و يک وقت هم به 
دنبال اين است تا آثارش مخاطب پسند باشد و حرف 
مردم را در دل خود داشته باشد. هنوز مسئله زنان در 
جنگ موضوع ای است که به آن پرداخته نشده است 
و اينها موضوعاتی است که در نظام ارزشی و محتوايی 
ما وجود دارد. به نظرم از اين حيث فيلم های امســال 
ســبد متنوعی دارد که می تواند مورد توجه مخاطب 

قرار بگيرد.
به عنوان يــک فعال هنــری چقدر 
اميدواريد اين فيلم ها در جشنواره برنده شوند؟ 
جشــنواره فيلم فجر در ســال های اخير نشان داده 
بهترين فيلم ها و بيشترين شــگفتی هايش برای آثار 
فيلم سازان جوان و مســتعدی بوده که بدون ذهنيت 
در جشــنواره شرکت کردند. جشــنواره فجر معمولاً 

بايد محل ظهور فيلم سازان جوان باشد و به اين افراد 
بها دهد. از اين نــگاه هر ٤ فيلم حــوزه هنری که در 
جشنواره شرکت داده شده اند فيلم های فيلم سازانی 
است که فيلم اول شان از نگاه منتقدان جشنواره مورد 

توجه قرار گرفته اند، پس می توان اميدوار بود.
دليــل اينکــه برخی فيلم ســازان 
فيلم های خود را در جشــنواره های خارجی 

شرکت می دهند را در چه می دانيد؟ 
بخشــی از ايــن قصــه برمی گــردد به سياســت 
سياست گذاران و متوليان فرهنگی و مديران جشنواره 

ماهنامه داخلی سازمان تبليغات اسلامی      بهمن  ١۴٠٠      شماره ٨

همکاری نهادها با یکدیگر 
در دوران کرونا که وضعیت 
اقتصادی شرایط را سخت تر 
کرده است باعث می شود 

تا کارهای فرهنگی با نتیجه 
ثمر بخشی روبه رو شوند. 
حوزه هنری در این دوران 
راه دشواری در پیش دارد 

چراکه وظیفه اش تنها تولید 
فیلم نیست، بلکه معرفی 

فیلم سازان مستعد هم 
است

کرونا باعث کوچ تماشاگران و فیلم سازان شد
فیروزمندی معتقد است کرونا دو تاثیر مشخص در بستر سینما گذاشت. بخشی از مخاطب سینما به واسطه کرونا 
به سمت شبکه نمایش خانگی کشیده شدند و فیلم سازان هم به دلیل خالی شدن سالن های سینما به سمت تولید 
فیلم ها در شبکه نمایش خانگی کوچ کردند. این نه تنها بر سینما بلکه بر جشنواره هم تاثیر گذاشت. امروز اگر افراد 
صاحب نام را کمتر می توان در جشنواره دید برای این اســت که در شبکه نمایش خانگی در حال تولید آثار هستند، 
این موضوع باعث ریزش مخاطب ســینما هم شده است، اگرچه ســینماها باز شــده اند اما هنوز به آن سطح فروش 
قبل از کرونا نرسیده اند. در شرایط کرونایی وظیفه نهادهایی مانند حوزه هنری بیشتر شد و با تزریق سرمایه به فضای 
سینما سعی کرد آن را سر پا نگه دارد و جریان تولید فیلم را هم حفظ کند. این نهاد نه تنها سینما ها را در دوران کرونا 

با شرایط حفظ ایمنی تماشاگران باز نگه داشت بلکه سعی کرد تولیداتی برای جشنواره فیلم فجر داشته باشد.


